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Xifres de rècord:
quin és el límit del
transport públic?
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Andrea Cobo, exjugadora del Joventut
Les Corts: “Sergio Manzano és un 
tècnic que pensa en tu i l’equip”
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Rècord. Els transports públics
metropolitans ja fa mesos que
s’han abonat a aquesta paraula.
Cada pocs dies assistim a la pol-
vorització d’una nova marca del
nombre de passatgers a la xarxa
de mobilitat pública del territo-
ri. El metro ha registrat els seus
millors mesos d’abril, maig i
juny d’ençà que l’Institut Na-
cional d’Estadística, el 2012, va
començar a recollir dades.

Pel que fa al bus, a l’agost, amb
més de 14 milions de viatgers, es
va tocar sostre pel que fa al ma-
teix mes de la sèrie històrica.

Si ens centrem en la xarxa en
el seu conjunt, també està vivint
un moment dolç. El setembre,
el nombre de validacions al me-
tro i al bus va arribar al seu mà-
xim històric pel que fa a un
mes de setembre, amb 53 mi-
lions de viatges. A més, el 4 d’oc-
tubre es va assolir la millor
marca de viatges en un dia la-
borable. Concretament, 2,3 mi-
lions de validacions.

Finalment, si parlem de rè-
cords cal esmentar tots els que
enguany ha conquistat el Tram.
El 3 d’octubre, el Trambaix, és a
dir la T1, T2 i T3, arribava a les
84.305 validacions, la millor xi-
fra en un mateix dia de tota la
història d’aquest transport.
Aquesta mateixa xarxa de tram-
via va superar per primera ve-
gada els dos milions de passat-
gers en un mes el març.

DARRERE DELS RÈCORDS
En termes numèrics, el 2023
podria ser millor que el 2019.
Com és possible si, segons di-
uen, encara no s’ha arribat a les
xifres de turisme d’aleshores?
Com és possible si teòricament

ara hi ha més gent teletreballant
que el 2019?

Des de l’Associació per a la
Promoció del Transport Públic
(PTP) afirmen que “la demanda
al sistema de transport públic
està condicionada per moltís-
sims factors”. Ara bé, el princi-
pal motiu pel qual s’ha produït
aquest increment és la tornada
a la normalitat prepandèmica.
Des de l’organització consideren
que fenòmens com el teletreball
no són tan notables com per fer
que es produeixi una davallada
de les persones que van en me-
tro, tram o bus. “No ha suposat
una disminució del global de
desplaçaments, ja que hi ha
moltes activitats que no es po-
den fer mitjançant teletreball”,
afirmen des de la PTP.

Per altra banda, l’associació
tampoc creu que la rebaixa en
els abonaments del transport

públic estigui darrere d’aquest
augment del nombre de valida-
cions. “La política de rebaixes als
preus dels abonaments no sem-
bla fer augmentar substancial-
ment la demanda, ja que el que
realment fa que la gent utilitzi el
transport públic és una bona
oferta, és a dir, més trens i au-
tobusos, millors temps de viat-
ge, etc.”, consideren.

Dit d’una altra manera, el
mateix sistema de transport
metropolità ja tenia com a ob-
jectiu continuar creixent en
nombre de passatgers, i la tor-
nada a la normalitat, després de
tres anys d’aturada, només ha
constatat aquesta dinàmica. De
fet, des de TMB afirmen que el
compromís de l’entitat fins al
2025 és “incrementar el nombre
d’usuaris al transport públic i
així contribuir a una mobilitat
més sostenible”.

FINS A ON?
La capacitat de la xarxa de
transports públics no és infini-
ta. Si continua augmentant el
nombre de passatgers, hi hau-
ria la possibilitat d’arribar a
una situació que pugui tensar el
sistema. Estem lluny o a prop
d’aquest futur? Segons expli-
quen des de la PTP, “depèn del
lloc” en el qual ens fixem. “Al
centre de Barcelona fa falta ca-
pacitat, encara que els opera-
dors estan fent tot l’esforç pos-
sible per solucionar-ho a través
de la compra de més trens”, di-
uen des d’aquesta entitat.

En canvi, si no posem el focus
a la capital catalana, l’organitza-
ció en defensa del transport pú-
blic assenyala que, “fora del cen-
tre, cal començar a planificar i
projectar, però no per una es-
tricta falta de capacitat, sinó per
poder millorar els temps de viat-

ge i acostar el transport públic a
més gent”. Sigui com sigui, afe-
geixen, és urgent “acabar noves
infraestructures per mirar de
descongestionar el centre de la
xarxa”.

LLUNY DE LA PANDÈMIA
Tot això contrasta amb la situa-
ció que es va viure amb la crisi
sanitària provocada pel coro-
navirus. El 2021, l’any es va tan-
car amb 425 milions de valida-
cions, 92 més que el 2020. Ales-
hores, TMB parlava de “crisi de
confiança en els transports”.

Ara, en canvi, la realitat és
molt diferent. En els primers sis
mesos del 2023 s’han registrat
545 milions de validacions.
Aquesta dada podria fer que
enguany se superin les xifres rè-
cord del 2019, quan en tot un
any es va arribar als 1.057 mi-
lions de viatges.

Quin és el límit?
» El metro, el bus i el tram han registrat els millors mesos d’abril, maig i juny des que hi ha dades

» Aquest 2023 es poden superar les xifres rècord del 2019, quan es van fer 1.057 milions de viatges

El metro és una infraestructura clau per a la mobilitat barcelonina i metropolitana. Foto: Aina Martí/ACN

Albert Alexandre
BARCELONA
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La lupa

Tothom en parla. A tots els grups de pares i
mares d’escoles i d’instituts, a la feina, al car-
rer… A tot arreu. La televisió pública del nos-
tre país, amb uns serveis informatius a anys

llum de qualsevol televisió estatal, ha exercit un cop
més el seu paper com a gran agitadora de la cons-
ciència col·lectiva. Laura Rosel i el seu equip han po-
sat sobre la taula, amb una gran mostra de profes-
sionalitat i sensibilitat, un debat que ben segur era la-
tent, però que li calia aquesta empenta definitiva. La
sèrie documental Generació porno ha evidenciat la
necessitat d’introduir l’educació sexual i afectiva
tant en l’àmbit escolar com al si de les famílies, així
com de regular l’accés al porno als menors d’edat.

Com a representants públics no podem mirar cap
a una altra banda. La societat ens interpel·la i ens de-
mana que actuem, davant la impotència que provoca
una situació en què pares i mares, representats a la per-
fecció al documental, es troben impotents i sense ei-
nes a l’abast per poder acompanyar els seus fills i filles
pel que fa a l’educació sexual i afectiva. Cal ser valents
i afrontar el tema, i fer costat a famílies, escoles i ins-
tituts. No podem deixar que el porno sigui la porta d’en-
trada a l’educació sexual, generant un model de rela-

cions que planteja una ficció en la qual les dones són
vexades i sotmeses i als homes se’ls atribueix un rol de
dominació, normalitzant la violència i l’abús.

En els darrers anys, la societat està impulsant can-
vis que es tradueixen a les institucions. La nova Ge-
neralitat republicana va introduir en aquest mandat,
per primer cop a Catalunya, el Departament d’Igualtat
i Feminismes. Hem generat les estructures i hem ini-
ciat el camí. Ara és l’hora de desenvolupar polítiques
desacomplexadament feministes i a favor dels drets
i de les llibertats de tothom, abordant temes tan de-
licats i urgents com els que planteja la sèrie documental
que acabem de veure.

Paral·lelament, cal que els representants públics ens
posem les piles per legislar sobre aquest tipus de con-
tinguts. No pot ser que no hi hagi cap control d’accés a
les pàgines de pornografia. En un món que avança cada
cop més en elements de seguretat digital, és una con-
tradicció flagrant que els nens i les nenes puguin acce-
dir tan fàcilment a un tipus de continguts per als quals
encara no estan preparats mentalment. No podem prio-
ritzar els interessos de les grans empreses tecnològiques
per damunt de la salut dels nostres fills i filles.

Segons tots els estudis, la mitjana en què es co-

mença a veure porno són els vuit anys. Només
aquesta dada ja ens hauria de fer reflexionar sobre
el món que els estem deixant. Un món articulat a tra-
vés del patriarcat, molt present també en l’àmbit de
les relacions sexuals i afectives. És el nostre deure i
la nostra responsabilitat fer caure aquest model so-
cial i poder construir-ne un altre molt més saludable,
igualitari i just.

I no voldria acabar aquest article sense posar en
relleu la importància que, ja ben entrat el segle XXI
i en plena època de les plataformes audiovisuals, con-
tinua tenint la Corporació Catalana de Mitjans Au-
diovisuals per al nostre país. És un orgull i una es-
tructura d’Estat a preservar, perquè sovint ens posa
davant del mirall, perquè ens sacseja, perquè remou
consciències i perquè ho fa des de la professionali-
tat i el rigor, fugint del sensacionalisme imperant a
bona part dels mitjans de comunicació actuals. I ho
fa amb la voluntat i el compromís de servei públic,
i de construcció d’un país i d’un món millors. Grà-
cies, Televisió de Catalunya, gràcies, Laura Rosel i
equip, i gràcies a totes les persones que han parti-
cipat en el documental. Missatge rebut. La pilota és
a la nostra teulada. Toca posar-s’hi.

NLes millors
perles

José Manuel Pinto, segon porter del Barça de les sis copes, es
va fer productor musical després de deixar el futbol. Ara, però,

sembla que ha trobat una nova manera de guanyar-se la vida:
fer balls saltant a corda. No és broma, busqueu-lo a Instagram.

Marxar sense pagar (fer un simpa, en castellà col·loquial)
requereix tenir barra, però també imaginació: un lituà

que viu a Alacant ha fingit infarts en vint restaurants
diferents per evitar pagar, segons el Corriere della Sera.

Un noi entra per error en una oficina, demana per una ETT, li
diuen que s’ha equivocat de portal, però el cap li pregunta

si busca feina i li acaba fent una entrevista. És la surrealista
història que ha explicat la usuària de Twitter gallega @leslieyyyy.

Un pilot fora de servei que viatjava dins de la cabina
d’un avió d’Alaska Airlines va intentar desactivar els

motors de la nau. Per sort, el capità i el primer oficial ho
van evitar. L’home va ser detingut quan va trepitjar terra.

LA FOTO@UNRWAes
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per Oriol López, vicesecretari general de Coordinació Interna d’Esquerra Republicana

Un enorme elefant a l’habitació
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A Joan-Ignasi Ortuño1

2
Jaume Collboni: “Amb les obres del Camp
Nou hem pres totes les mesures de control”

Puig defensa la digitalització adaptada 
al comerç local de Bracelona

Espai Jove Ca la Panarra: 
d’una “utopia” a una realitat

El + llegit línialescorts.cat

3

4

5

El Barça avisarà amb 48 hores 
quan superi l’horari d’obres

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Les Corts no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@perericart97: [Arran del debut històric
de Marc Guiu] Tenir una Masia amb
aquesta capacitat de produir talent és la
rehòstia i ens està salvant de moltes.

@agenciaacn: Jornada de 37,5 hores,
nova fiscalitat, dentista gratuït i permís
de cures de 20 setmanes, eixos de l'acord
PSOE-Sumar.

#AcordPSOESumar

@324cat: Foment proposa allargar la
pista de l’aeroport del Prat cap a la Ri-
carda i compensar-ho amb nous espais
naturals.

#AmpliarL’Aeroport #L’HeroiMarcGuiu

Safata d’entrada

La raó acostuma a estar
subjecta a una sèrie de fa-
llides que poden afectar la

manera de com es prenen deci-
sions. Passa al nostre cervell, pa-
tim una desviació coneguda com
a biaix de negativitat; l’explica-
ció és que parem més atenció a
les coses negatives. Un lloc can-
via completament depenent dels
nostres records, el nostre estat
d’ànim es pot alterar segons la
informació que ens arriba de
l’exterior.

Els fets són coses avorrides
i banals, inútils, sense una con-
tribució carregada de senti-
ments; a més, les dades s’inter-
preten quan venen acompa-
nyades d’imatges del passat i
molta, molta activitat incons-
cient. Això deia Gianni Vattimo
(se n’ha anat per no tornar un
gran pensador), que comentava
que una imatge pot significar al-
guna cosa en un context deter-
minat i pot ser diferent en un al-
tre moment, és a dir, que pot te-
nir més d’un significat. Ens de-
manava ser meticulosos per-
què no es creés confusió ni mal-
entesos. A la seva obra Ètica de
la interpretació defensava les
expressions obertes: que discu-
teixen, descriuen i conclouen en
sentit ampli, sense recórrer a
una autoritat que menyspreï
l’altre. Suggeria pràctiques fle-
xibles que accepten el principi
del diàleg allunyant-se de clas-
sificacions sectàries (al contra-
ri que la màxima que diu que
davant d’un axioma has de ca-
llar, romandre amb la boca
oberta, acceptar la superficiali-
tat de la veracitat absoluta).

‘Pensiero debole’
per Francesc Reina

Darrerament, assistim a
tendències que justifiquen
polítiques contràries a les ac-
tuals democràcies, que de-
fensen el comandament so-
cial per instal·lar prínceps
que reclamen la seva autori-
tat dominant sobre uns súb-
dits condicionats als seus in-
teressos. Quan l’Església de
l’edat mitjana i el Renaixe-
ment cremava els heretges,
ho feia en nom de la Veritat;
fins i tot les guerres recents es
fan per reivindicar els drets
d’un grup determinat, que
diu: “nosaltres sabem què és
bo per a la resta”, i comencen
a llençar bombes.

Observem als mitjans,
amb preocupació, certa crisi
de valors, violència lingüísti-
ca, discriminació en les con-
verses, manca d’educació, fa-
natisme rere falses aprecia-
cions... Però una opinió es
converteix en certesa quan
aconsegueix prou tolerància
sobre comportaments, acti-
tuds i conviccions sense obli-
gar ningú. Els grecs ja co-
mentaven que la democràcia
corria el risc de convertir-se en
demagògia quan es guanya
amb afalacs, el favor popular
sense una encertada reflexió.
No s’entreveu una ideologia
que aconsegueixi convèncer la
gent corrent que val la pena
empènyer les idees per posar-

les al servei d’un horitzó més
just (encara que Saramago,
per altres raons, va acabar
comentant que, si ho pogués
fer, suprimiria del diccionari
la paraula utopia). El proble-
ma s’ha fet estructural, la cul-
tura no corre només entre lli-
bres, diaris o a les escoles, els
missatges es mouen per la te-
levisió, i ara també per la xar-
xa d’influencers.

Fa poc que ens hem trobat
un grup de persones per res-
catar retalls de coneixement,
intentant practicar l’art de mi-
rar. Conversar, debatre, co-
municar-se són aquests in-
tents imprecisos, però neces-
saris, per trobar un marge
comú de consens al voltant de
les coses, però no a qualsevol
preu; les paraules poden aca-
bar esgotant-se, fins i tot em-
malaltir: cedir no vol dir el ma-
teix que consentir i encara
menys doblegar-se.

El pensament feble no és
una inseguretat en si mateix,
sinó una teoria sobre la in-
consistència moral dels ab-
solutismes. Vattimo va pro-
posar reduir les conforma-
cions fortes del poder, posar
remei sobre la destrucció de la
naturalesa; en definitiva, re-
córrer a la generositat del pa-
cifisme, on ensenyar i apren-
dre a pensar es presenta com
una proposta vàlida.

Els semàfors

ERC va presentar al Consell
Plenari de les Corts del 

23 d’octubre una proposició 
per acabar les expropiacions

pendents de la Colònia Castells,
construir l’habitatge de

protecció que queda per fer 
i protegir Montnegre, 46. 

pàgina 8ERC

La companyia de circ 
Roi Borrallas oferirà el seu

espectacle Solo al Centre Cívic
Joan Oliver ‘Pere Quart’ aquest
divendres, 27 d’octubre, a les sis
de la tarda. Tot plegat en el marc

del Barcelona Districte 
Cultural a les Corts.  

pàgina 8Roi Borrallas

L’Eix Sants Les Corts celebrarà
el pròxim 11 de novembre la
setzena edició de la Mostra de

Comerç del carrer de Joan Güell,
una oportunitat perquè els

veïns coneguin els establiments
comercials de proximitat 

que tenen al barri. 
pàgina 10Eix Sants Les Corts
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OBRES4Les obres per enderro-
car el Camp Nou s’han acabat
setmanes abans del que estava
previst. De fet, des de fa uns dies
ja només queda en peu l’estruc-
tura de l’estadi, que ha de servir
de fonament per construir el
nou camp a partir del pròxim
mes de novembre.

En paral·lel, fa pocs dies el
club ja va aconseguir la llicèn-
cia d’obres principal, que s’afe-
geix els que ja s’havien rebut per
enderrocar la tercera graderia i
fer els treballs al subsol. Una lli-
cència que ha arribat després
d’un procés força farragós pels
canvis fets en el disseny de la
tercera graderia.

PARTITS D’AQUÍ A UN ANY
Així doncs, les previsions apun-
ten que el novembre de l’any
que ve ja es puguin tornar a dis-
putar partits al nou estadi. De
totes maneres, això no significa
que llavors ja s’haurà acabat tot

el projecte. Els partits es dis-
putaran amb un aforament del
60%, ja que el nou Camp Nou
no estarà acabat, si no hi ha can-
vis en els terminis, fins al tram
final de l’any 2026.

Cal recordar que, per tractar
qualsevol queixa veïnal que hi
pugui haver per les obres, com

les de fa algunes setmanes pels
horaris que van fer els operaris
durant alguns dies, l’Ajunta-
ment s’ha compromès amb les
associacions veïnals a convocar
una taula de treball mensual on
es demanarà al club que infor-
mi amb antelació sobre possi-
bles contratemps. 

Les obres van començar a finals de l’any passat. Foto: Ariadna Comas/ACN

L’enderroc del Camp Nou 
acaba en temps rècord

» Ja només queden els fonaments de l’estadi, que es mantindran
» Fa pocs dies el club va obtenir la llicència d’obres principal

Els enderrocs de la Colònia
Castells, gairebé tots fets

URBANISME4En el marc de la
segona fase del projecte urba-
nístic de la Colònia Castells, l’A-
juntament ja ha enderrocat 11
dels 13 edificis previstos. Està
previst que s’acabin, tal com va
informar betevé, el pròxim mes
de desembre.

En aquest escenari, cal veu-
re què acabarà passant amb l’e-
difici del número 46 del carrer de
Montnegre, on hi havia el cap de
moltó que ara s’ha conservat a
l’Arxiu Històric. Aquest edici

està envoltat de la reivindicació
de la plataforma Salvem el Camp
de la Creu per salvar-lo.

PROPOSICIÓ D’ERC
D’altra banda, ERC  va presen-
tar en el Consell Plenari del 23
d’octubre una proposició que
demana que s’acabin les expro-
piacions pendents, que es cons-
trueixi l’habitatge de protecció
que queda per fer i que, preci-
sament, es preservi l’edifici del
número 46 de Montnegre.

CULTURA4El Barcelona Dis-
tricte Cultural ha engegat la
temporada de tardor i està acos-
tant espectacles gratuïts de di-
ferents disciplines artístiques a
tres equipaments de les Corts. El
Centre Cívic Can Deu, el Centre
Cívic Joan Oliver ‘Pere Quart’ i
el Centre Cívic Tomasa Cuevas-
Les Corts són els espais que
acolliran les propostes.

El pròxim espectacle del cicle
que el districte viurà serà el circ
Solo, de la companyia Roi Bor-

rallas, que es podrà veure el 27
d’octubre al Centre Cívic Joan
Oliver ‘Pere Quart’ a les sis de la
tarda. A més, aquest equipament
acollirà sis espectacles més al
llarg del novembre i el desembre.

Així, Solo planteja el mo-
ment en què el pallasso es troba
sol al camerino, un espai alter-
natiu de qualsevol pallasso quan
en teoria és l’escena on es troba
amb les rialles del públic. És aquí
on Solo es pregunta què passa en
aquell moment: persona i per-

sonatge es mesclen? L’especta-
cle explica que “les idees i les bo-
geries del pallasso sorgiran en la
soledat d’un camerino que és en
realitat l’escenari de l’humor i la
imaginació”.

Amb tot, el Centre Cívic Can
Deu té programats quatre espec-
tacles entre novembre i desembre
i el següent serà el dia 10 del mes
vinent. Per la seva banda, el Cen-
tre Cívic Tomasa Cuevas-Les
Corts oferirà dos espectacles més,
el pròxim el 17 de novembre.

L’edifici del número 46 de Montnegre. Foto: Twitter (@somcampdelacreu)

Elcircnoarriba‘Solo’a lesCorts

‘Solo’ serà l’espectacle de circ debutant a les Corts. Foto: Ajuntament

Equipaments | El Centre Cívic Can Deu tanca per obres
Del dilluns 23 al divendres 27 d’octubre l’equipament estarà tancat per 

obres de millora. Els treballs tenen una complexitat afegida en ser un edifici
modernista catalogat patrimonialment i que necessita un seguiment específic.
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4El districte de les Corts ha tin-
gut, des de sempre, un especial
vincle amb l’esport. El territori
compta amb grans equipaments
de diferents disciplines esportives,
un entorn natural privilegiat —
amb el Parc Natural de Collsero-
la i altres zones verdes— i la pre-
sència de clubs històrics com el
Reial Club de Polo, el Reial Club de
Tennis Barcelona, el CE Laietà o el
Futbol Club Barcelona, institu-
cions que, en el seu dia, van per-
metre que la ciutat de Barcelona
comencés a practicar esports que
al nord d’Europa i als Estats Units
feia dècades que formaven part
de l’oci de la ciutadania. 

A més, el districte compta
amb nombroses entitats i clubs
esportius, que omplen les tardes
i els caps de setmana d’infants i
adolescents practicant esport.
En aquest sentit, aquest setem-
bre, va entrar en funcionament
el nou pavelló esportiu munici-
pal de Bederrida, que ha pres el
relleu del pavelló municipal de
L'Illa per acollir totes les activitats
esportives.

Aquesta nova instal·lació, si-
tuada al barri de La Maternitat i
Sant Ramon, estarà operativa fins

que finalitzin les obres del futur
pavelló L’Illa, el 2025.

El pavelló provisional de Be-
derrida ofereix una pista de di-
mensions 27x45 metres que, a
banda de la pràctica esportiva a
la pista central, permet la divisió
en tres seccions, possibilitant així
la celebració de competicions si-
multànies de voleibol i bàsquet.
A banda d’aquesta pista, l'equi-
pament compta amb sis vestidors
per a esportistes, així com dos
vestidors per a àrbitres, i/o en-
trenadors i entrenadores dels
respectius clubs que hi juguen.
També s'ha reservat espai de ma-
gatzematge per al material es-
portiu de les diferents entitats. 

En aquest nou equipament es
poden practicar, principalment,
bàsquet, futbol sala, handbol  i
voleibol. Els equips que utilitzaran
la instal·lació inclouen catego-
ries des de benjamí fins a juvenil,
a més d'equips sèniors, els quals
pertanyen als clubs que ja feien
servir el pavelló L’Illa, com ara, el
Club Joventut les Corts, l'Asso-
ciació Esportiva les Corts, l'Hand-
bol Espanyol de Barcelona i el
Club Volei Barça.

L’equipament estarà obert

cada dia de la setmana. De dilluns
a divendres, durant les hores del
matí, s'exploraran projectes i ini-
ciatives per promoure la partici-
pació de col·lectius interessats a
fer ús de l’espai, com poden ser
persones de la tercera edat, grups
d'inclusió, estudiants universita-
ris, així com l'alumnat d'escoles i
instituts de la zona. A la tarda, des-
prés de l'horari escolar, s’incre-
menta notablement l’activitat es-
portiva amb els entrenaments
dels equips usuaris. Els caps de
setmana es reserva l'espai per a la
celebració de les diverses com-
peticions esportives.

ESPAI ESPORTIU URBÀ
Aquest pavelló es troba annex a les
instal·lacions d’ús esportiu de l’es-
pai urbà de la Bederrida (carrer de
Pascual i Vila, 2), un espai pensat
per fer esport de forma lliure i
gratuïta. La proposta, inaugurada
l’any 2020, va néixer com a resposta
a una demanda veïnal i s’hi poden
practicar esports com el futbol, el
bàsquet, l’atletisme o el tennis
taula; a més, s’hi poden realitzar ex-
ercicis per millorar l’agilitat, la fle-
xibilitat i la tonificació muscular, a
les zones de cal·listènies. 

4A mitjan maig del 2023 es van
posar en marxa les obres de re-
forma i ampliació per tal que el
districte de les Corts tingui un nou
equipament amb gairebé 4.400
metres quadrats per a la pràctica
de l’esport. 

Dues pistes poliesportives,
un volum translúcid per omplir
l’edifici de llum, un jardí vertical
o un espai de trobada i espera

exterior són algunes de les mi-
llores substancials que tindrà el
nou pavelló poliesportiu l’Illa,
situat al número 142 del carrer
Numància. També es pretén
aconseguir un edifici NZEB, és a
dir, un edifici de gran eficiència
energètica. El termini previst d’o-
bra és de vint-i-un mesos i la seva
finalització està prevista per fe-
brer-març de 2025.

El futur pavelló L’Illa

El nou espai esportiu municipal provisional de Bederrida va entrar en funcionament el passat mes de setembre. Fotos: Ajuntament
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En marxa el pavelló esportiu
municipal de Bederrida

» Aquest espai acull l'activitat esportiva mentre es fan les obres de millora del pavelló L'Illa
»En aquest equipament s'hi juguen diferents esports: bàsquet, futbol sala, handbol i voleibol

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA
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La Mostra de Comerç Joan
Güell ja escalfa motors

INICIATIVA4L’Eix Sants Les
Corts ja ha anunciat la 16a edi-
ció de la Mostra de Comerç del
carrer Joan Güell. La fira se ce-
lebrarà el pròxim dissabte 11 de
novembre i serà una nova opor-
tunitat per als veïns i veïnes de
conèixer el comerç de proximi-
tat que tenen al barri.

Des de l’Eix Sants Les Corts
expliquen que la Mostra de Co-
merç és una “nova oportunitat
perfecta per fer brillar els nego-
cis i establir connexions amb els
veïns i els clients”. L’agrupació de
comerciants també considera

que és un dia on el petit comerç
pot mostrar tota la seva tasca, al
mateix temps que la jornada els
permet “destacar-se com a part
fonamental de la comunitat”.

Amb tot, l’eix comercial en-
cara té obert el formulari per als
membres de l’entitat que es vul-
guin apuntar. En aquest sentit,
animen a tothom a fer-ho per
“donar vida” a un esdeveniment
que reflecteix la seva “força
col·lectiva”. I és que la 16a edi-
ció de la Mostra de Comerç a
Joan Güell és un senyal de la
consolidació d’aquest acte.

TRADICIÓ4L’Ajuntament ha
aprovat que l’enllumenat de
Nadal s’exhibeixi als carrers de
la ciutat entre el 23 de novem-
bre i el 6 de gener, en els ma-
teixos horaris de l’any passat, de
diumenge a dijous, de dos
quarts de sis de la tarda a les deu
de la nit i els divendres i els dis-
sabtes fins a les onze. La nit de
Cap d’Any i la de Reis els llums
estaran engegats fins a la una de
la matinada.

Enguany el passeig de Sant
Joan tindrà llums de Nadal per
primera vegada. En els darrers
anys, el consistori ha il·luminat
la Via Laietana, la plaça Urqui-
naona, el carrer Balmes, la pla-
ça Catalunya, el carrer Aragó, la
Gran Via i l’avinguda Paral·lel.

A més, el dijous 23 de no-
vembre a partir de dos quarts de
set de la tarda es donarà el tret
de sortida a l’enllumenat nada-
lenc amb un espectacle disseny-
at per a l’ocasió. Amb tot, el ca-
lendari està condicionat a les
possibles limitacions que s’a-
cordin per a l’estalvi energètic.

La regidora de Comerç, Res-
tauració i Mercats, Raquel Gil, ha
considerat els llums de Nadal un
element “clau” per al teixit co-
mercial de la ciutat durant les da-
tes festives hivernals.

D’altra banda, el disseny de
les llums ha anat a càrrec de l’es-
tudi barceloní Brosmind, selec-

cionat per concurs. El jurat va va-
lorar el caràcter “innovador, di-
ferenciat i simpàtic” de la  pro-
posta. A més, el conjunt del con-
tracte per a l’enllumenat nada-
lenc té un import de gairebé
dos milions d’euros, pressupost
que es va aprovar el maig passat
per la Comissió de Govern.

La il·luminació nadalenca tornarà d’aquí menys d’un mes. Foto: Ajuntament

L’encesa dels llums de Nadal
es farà el 23 de novembre

L’Eix Sants Les Corts prepara una nova Mostra. Foto: Eix Sants Les Corts

Tots Sants | La Castanyada es viurà a les Corts
Un any més les Corts ha preparat activitats, xerrades i festes per gaudir de
la Castanyada. El Mercat de les Corts, l’Associació de Comerciants Mirall

de Pedralbes i Les Corts Comerç 08028 formaran part del programa.
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Esports

"No vaig saber què em passava fins
que Laura Antoja no em va fer
aquelles dues preguntes a la seva
consulta. 'Però ja has plorat aquest
dol? Ja has plorat deixar el bàs-
quet?', em va qüestionar. I em vaig
desmuntar...", confessa, emocio-
nada, Andrea Cobo (Granollers,
1992), nova delegada del Club
Bàsquet Maresme Mataró.

La montmelonina havia anat
a la consulta de fisioteràpia de
l'actual entrenadora de l'Uni
Girona perquè li descontractu-
rés les cervicals i es va trobar un
diagnòstic inesperat. "Andrea, el
que et passa no és tan físic, és
més emocional, i segurament
està lligat al dol per deixar el bàs-
quet", li va advertir Antoja.

Havien passat gairebé dos
mesos des del 28 d'abril de
2020, quan la Federació Cata-
lana de Basquetbol va anunciar
la suspensió definitiva de totes
les competicions d'àmbit català
per la pandèmia que sacsejava el
món i l'entrevistada va escriure
un tuit que se sap gairebé de me-
mòria: "Estic trista. No m'he
pogut acomiadar de tu com et
mereixies, però tampoc em pen-
sava que m'arribaries a donar
tant. M'has donat vida i espero
que me la continuïs donant
sempre. S'ha acabat això de mi-
rar el cèrcol des de 6,75 metres.
Gràcies, bàsquet, ets vida".

Després de llegir-li aquella
reflexió, Cobo abaixa una mica el
seu to de veu i reviu com va plo-
rar triant i escrivint aquelles pa-

raules plenes de tristesa, frustra-
ció i agraïment. "Em negava que
el meu últim matx fos un de tan
dolent a Igualada!", recorda.

Molt abans ja havia decidit que
la 2019-2020 fos la seva última
temporada com a jugadora per no
forçar més els cartílags dels ge-
nolls, que ja estaven al límit. El
problema s'havia accentuat el
curs anterior, després d'un cop i de
jugar molt els últims mesos per-
què a la UE Mataró eren poques
i el grup la necessitava. Per això
havia decidit fitxar per un equip
amb més peces i sota la direcció de
la seva parella, Isaac Champer, a
qui volia viure com a entrenador.

Va ser Champer, "un suport
incondicional", qui la va convèn-
cer perquè continués vinculada a
l'equip com a delegada. Amb el
temps, l'AB Premià va necessitar
una jugadora més i la montme-
lonina encaixava en el perfil. Així
que l'entrenador li va fer una
pregunta que la va trasbalsar:
"Andrea, t'animaries a ajudar l'e-
quip?". "No, si us plau, no em tor-
nis a obrir aquesta ferida, que ja
està tancada...", li va respondre
Cobo, que finalment es va animar
i el curs 2020-2021 va tenir "una
pròrroga" per poder acomiadar-
se bé del bàsquet en els vuit par-
tits de fase regular que es van dis-
putar d'una mini temporada mar-
cada per la pandèmia.  

UN AGRAÏMENT ETERN
"Per no carregar-me els genolls,
m'entrenava poc, sobretot 5x5,
i jugava, i l'equip ho va entendre
i ho va acceptar, i sempre li es-
taré agraïda", destaca Cobo,
que pot fer vida normal. Si es va
retirar, va ser per evitar dolor

crònic als genolls i no necessi-
tar infiltracions.    

Recordar el seu últim capítol a
l'AB Premià, a la Final a Quatre de
Copa Catalunya de Manresa i
com a delegada, li desperta un
gran somriure, per l'ambient, la
preparació dels matxs i l'entrena-
ment del dia abans al Nou Con-
gost. També sent "una certa im-
potència", perquè a la pista no van
demostrar el que havien fet tot el
curs: "Més que perdre els dos
partits, va ser com els vam perdre".  

Se sent orgullosa que Àlex Ál-
varez, l'entrenador del conjunt
premianenc, la retratés com "la
cola i l'adhesiu de l'equip", el pont
entre les jugadores i el cos tècnic.
Un paper que tractarà de fer ara
al Club Bàsquet Maresme Mata-
ró, on serà una peça clau per a
una dupla que coneix molt bé:
Enric Cervera i Isaac Champer.

Ha plogut molt des que va co-
mençar a jugar a bàsquet al Mont-
meló CB i seria al CB Granollers,
i amb Belén Martínez, on faria el
seu primer gran salt de qualitat:

"La Belén em va ajudar a obrir-me
i fer-me veure les coses bones
que tenia. Sempre em deia que li
recordava una mica a ella".

Després de jugar cedida el seu
primer any de júnior al CB Lliçà
d'Amunt, perquè al conjunt gra-
nollerí no hi havia equip, tornaria
al CB Granollers i se n'aniria quan
estava competint amb el sènior a
Tercera Catalana. Havia rebut la
trucada de Jordi Zamora per ju-
gar a Primera Catalana al CN
Caldes: "En Jordi i els seus ger-
mans Stanis i Marc em demana-
ven que tirés molt més".  

Al Bàsquet Femení Sant Adrià
va créixer dues temporades amb
Jordi Vizcaíno, el "millor" entre-
nador que l'ha dirigit. Una etapa
"molt bonica" en què va acabar
d'enamorar-se del bàsquet. "De
sobte vaig passar a jugar amb ju-
gadores de selecció. Vaig arribar
superinnocent i ho vaig gaudir
tant perquè tot eren novetats
per a mi. La primera temporada
vam pujar a Lliga Femenina 2!
Era un somni! Feia dos anys es-

tava competint a Tercera Catala-
na!", comparteix, emocionada.  

Com que Vizcaíno no comp-
tava amb ella per al següent curs,
Cobo va buscar un altre projecte
ambiciós i guanyador, i va aterrar
amb la seva amiga Àngels Farré al
Joventut Les Corts de Sergio Man-
zano, "un tècnic exigent que pen-
sa en el millor per a tu i l'equip".
Malgrat haver completat un curs
perfecte, amb l'ascens a Lliga Fe-
menina 2, i d'estar molt a gust al
grup, l'entrevistada va prioritzar
jugar a prop de casa i no destinar
tantes hores als desplaçaments. 

Així que va tornar al CB Gra-
nollers, aquest cop a Copa, i des-
prés faria un petit parèntesi abans
de fitxar per la UE Mataró, on tant
l'equip com els tres entrenadors
que va arribar a tenir (Adrià Cas-
tejón, Àlex León i Dani Perdigue-
ro) van confiar "plenament en
ella": "A la pista podia ser jo ma-
teixa, anava caminant als entre-
naments, perquè ja vivíem a Ma-
taró, i el grup era meravellós".  

Sempre lluita contra les in-
justícies, com les que ha patit en
alguns clubs en què les jugadores
no tenien els mateixos recursos
que els jugadors, sobretot pel
que fa als horaris d'entrenament.

Graduada en Administració
i Direcció d'Empreses (ADE),
Cobo va trobar el seu camí pro-
fessional especialitzant-se en la
gestió de cooperatives: "L'eco-
nomia social i solidària va molt
més enllà del capital i posa les
persones al centre". A l'Esberla,
consultores de gènere i coope-
rativisme, ella i la resta de l'equip
acompanyen les organitzacions
"perquè transitin cap a un model
més just, igualitari i equitatiu".

Toni Delgado
LES CORTS

Lapròrrogad’AndreaCobo
» L’exjugadora del Joventut Les Corts va retirar-se abans del previst per la pandèmia i va tornar a la pista
“No, si us plau, no em tornis a obrir aquesta ferida”, li va respondre al tècnic quan li va proposar tornar 

La montmelonina Andrea Cobo demanant temps mort. Foto: Isaac Champer

Futbol sala | L’AE Les Corts-UBAE rep l’Atlético Navalcarnero 
El conjunt de Robert Caneda rebrà el pròxim dissabte 28 d’octubre a les 17.45 hores l’Atlético

Navalcarnero, en partit corresponent a la setena jornada de la Primera Divisió. L’AE Les
Corts-UBAE hi arribarà després de vèncer per 2-6 el CDE Leganés FS del passat dia 21.



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
13 | 

línialescorts.cat25 d’octubre del 2023



| 14

Carolina Yuste (Badajoz, 1991), guanyadora del
Goya a millor actriu de repartiment el 2019 per
Carmen y Lola, no va dubtar a acceptar la pro-

posta de David Trueba per encarnar la Conchi-
ta, la parella de l’humorista Eugenio, a la pel·lí-

cula Saben aquell, que s’estrenarà l’1 de no-
vembre. Per a l’actriu extremenya, el fet d’ha-

ver d’aprendre a tocar la guitarra (ella diu
que “només” una cançó, però déu-n'hi-do) i

aprendre català no van ser impediments.
Totes dues coses les va aconseguir en
tan sols tres mesos. En una entrevista

recent a RAC1, Yuste va sorprendre
amb un català perfecte. De fet,

Trueba va reconèixer que durant
el rodatge l’havia de corregir

perquè parlava fins i tot
“massa perfecte”.

En un teatre, la regidora presenta al pú-
blic la vila rural de Grover’s Corners, a New
Hampshire (els EUA), i els seus habi-
tants: les famílies Gibbs i Webb, que són
veïnes. Especialment l’Emily Webb i el
George Gibbs, que aviat s’enamoraran i
es casaran. Al llarg de dotze anys seguiran
els canvis en la vida d’aquesta parella.

Al Teatre Lliure de Montjuïc.

Teatre

La nostra ciutat
Thornton Wilder

X si ens veiem en una altra vidaés el quart
àlbum del grup sabadellenc 31 FAM, un
dels principals exponents de la música ur-
bana catalana actual. En una entrevista
amb l’ACN, els integrants de 31 FAM
han reconegut que s’han sentit “discri-
minats” tant per cantar en català en alguns
llocs de l’estat espanyol com per fer ser-
vir el castellà en alguns municipis catalans.

Música

Principis dels anys setanta. El petit Tho-
mas viu sota el colonialisme francès a Ma-
dagascar, en una de les bases aèries de l’e-
xèrcit francès, on les famílies dels militars
viuen els últims rastres del colonialisme.
És un nen de deu anys que està molt in-
fluenciat per la lectura dels relats de la in-
trèpida heroïna Fantomette i observa el
món amb fascinació.

Pelis i sèries

L’illa roja
Robin Campillo

X si ens veiem en una altra vida
31 FAM

Miró i Picasso
Diuen que aquest és l’esdeveniment artístic de l’any a

Barcelona, així que no te’l pots perdre. La Fundació Joan
Miró i el Museu Picasso de la ciutat han sumat forces per
presentar la primera gran exposició conjunta d’aquests
dos genis que van ser bons amics. Tots dos museus acu-
llen, des del passat 20 d’octubre i fins al 25 de febrer del
2024, l’exposició anomenada Miró-Picasso de forma si-

multània. La mostra reuneix unes 300 obres i documents,
incloent-hi peces que mai s’havien vist a Barcelona, com
Dona, ocell, estrella de Miró o Les tres ballarines de Picasso.

C A R O L I N A  Y U S T EQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Des que va començar els estudis a l’Smith
College fins al dia de la seva mort, Sylvia
Plath va mantenir una correspondència
regular amb la seva mare i els seus éssers
més estimats. A les cartes que escrivia hi
explicava com vivia les experiències aca-
dèmiques, amoroses, la relació amb el ma-
rit, Ted Hughes, i els dubtes que li sorgien
com a escriptora i, també, com a mare.

Llibres

Cartes a la meva mare
Sílvia Plath

|One Military Camp
L’estudi català de videojocs Abylight estrena aquesta nova aventura ambientada
en un camp militar on uns herois hauran de resoldre diverses missions. Per a PC.

Fo
to

: G
ui

lle
m

 R
os

et
/A

C
N

Viuen línia
Famosos

El seu talent interpretatiu
Va guanyar el Goya a millor actriu de repartiment el 2019

Aprendre català en temps rècord
L’ha après en només tres mesos per a la pel·lícula ‘Saben aquell’ 

Admiració i ganes de veure la pel·lícula
La capacitat i el compromís de Yuste han estat molt aplaudits
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

El 37% de les persones que pateixen algun problema temen que
tingui impacte en el seu futur laboral i afecti la seva carrera

E S T I L S  D E  V I D A

i PSICOLOGIA
Un estudi de l’entitat Obertament adverteix que el 40% dels tre-
balladors consideren que la seva salut mental és dolenta o re-
gular, que el 60% de les persones que han patit aquesta mena
de problemes han continuat anant a la feina i, atenció, que el
44% treballen de forma freqüent tot i travessar per aquesta si-
tuació. En general, segons l’entitat, dedicada a la lluita contra
l'estigma i la discriminació de la salut mental, un 90% dels tre-
balladors han passat per un problema de salut mental i no han
sigut capaços de parlar-ne al lloc de feina. 

L’estudi denuncia també la "discriminació sistèmica de gène-
re" que pateixen les dones, a la vista de les dades. Un 40% de les
dones afirmen que el seu estat és regular o dolent davant del
29,4% dels homes. I, en general, se senten tractades més “injus-
tament” que els homes quan pateixen un trastorn. 

Per superar aquesta situació, Obertament recomana la intro-
ducció de polítiques de suport als treballadors i fer-les reals i as-
sequibles per a tothom. També insta a lluitar contra l’estigma de
la salut mental i que les iniciatives incloguin una perspectiva de
gènere per atendre les necessitats de les dones.  

La salutmental empitjora a la feina

Un 40% dels treballadors consideren que la seva salut mental
no és bona i que gran part de la culpa és de la seva feina

Les claus

Les dones es veuen més afectades pels trastorns mentals i, 
a més, senten que són tractades més injustament al lloc de treball  

Els experts insten les empreses a lluitar contra l’estigma 
de la salut mental i consideren inacceptable la discriminació
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